
 

 

Děkuji ti, Charlesi. 

A vítám také nového prezidenta Kyperské republiky Nikose Christodoulidese, který je s námi 

poprvé. Jsme odhodláni usilovat společně o znovusjednocení Vaší země pod záštitou plánu 

OSN. Na Evropskou unii a naši solidaritu se můžete spolehnout. 

A solidarita je to, o co musíme nadále usilovat i v souvislosti s Ukrajinou – v politické, 

ekonomické, humanitární i vojenské oblasti. A bude to ještě těžší. Vidíme, že únava z války 

a ruská propaganda se začínají projevovat. Bude stále těžší vysvětlovat, proč je pro Evropu 

existenciální záležitostí, aby stála při Ukrajině. Proč cena za svobodu není příliš vysoká. Dělat 

to však musíme a já jsem vděčná za jednotu kolem tohoto stolu. 

Je třeba, abychom přemýšleli o dalších krocích. Mír musí zůstat konečným cílem a EU je 

v jedinečné pozici, aby tomuto cíli napomohla. Aby však mohl nastat mír, musí existovat 

Ukrajina. A ta existovat nebude bez naší podpory. 

Dohoda o dodávkách a společném nákupu munice je velkým mezníkem – mezníkem odhodlání 

a nezdolnosti. Ukrajina tuto dohodu potřebuje. Evropa tuto dohodu potřebuje. Tohle je stejně 

tak o zachování Ukrajiny jako o zachování Evropy. 

Pokrok v oblasti společného nákupu nás přivádí o krok blíže k vyhraněnější evropské 

bezpečnostní a obranné politice. Opět potřebujeme „více Evropy“. 

Našich deset balíčků sankcí Rusko tvrdě zasáhlo. Musíme však odstranit všechny zbývající 

skuliny – oblasti v našem systému, které Putinovým spojencům stále umožňují těžit z přístupu 

do EU. Sankce fungují, jsou nezbytné a přiměřené – je ale nutné je řádně uplatňovat a my 

musíme i nadále působit na třetí země, aby se k nám připojily. 

Musíme toho také udělat víc pro to, aby se humanitární situace na Ukrajině nevymkla ještě více 

kontrole – zvláště v případě dětí. 

Existují děti, které byly nezákonně deportovány a převezeny z okupovaných území Ukrajiny 

do Ruska. Jedná se o přibližně 16 000 dětí. 

Putin a jeho spolupachatelé na všech úrovních musí být potrestáni a pohnáni k odpovědnosti. 

Z tohoto důvodu vítáme příkazy k zatčení vydané Mezinárodním trestním soudem. Na tento 

vývoj musíme navázat, neboť může přispět k úsilí o zřízení zvláštního mezinárodního 

Tribunálu pro zločin agrese spáchaný vůči Ukrajině. 

Jako Evropská unie jsme nejsilnější, když sdílíme odpovědnost a jednáme společně, jako je 

tomu nyní. 

Chtěla bych rovněž upozornit na situaci v Moldavsku. Maie Sanduové se daří nemožné, když 

brání pilíře demokracie před kolapsem. Když stojí pevně proti ruským snahám tyto pilíře 

oslabit. Vyzývám proto, abychom jí i nadále nabízeli praktickou, ekonomickou a politickou 

podporu.  

To stejné platí pro naši podporu demokratických sil v Gruzii a Bělorusku. A totéž chceme 

vzkázat lidem, kteří bojují za ženy, život a svobodu v Íránu. 

Cíl Ruska je jasný. Chce získat pocit falešného bezpečí tím, že rozdělí svět na znesvářené 

tábory. Tomu se musíme postavit. 



 

 

Základním prvkem projektu Evropské unie je prosperita Evropy a zlepšení životů evropských 

občanů. Na to nesmíme nikdy zapomenout. Evropě se v minulosti vždy podařilo, že 

z nepříznivých situací vyšla silnější. 

Náš jednotný trh je odrazovým můstkem pro evropské podniky, aby vstoupily na světové trhy. 

Naše unijní ekonomiky jsou konkurenceschopné. A je zapotřebí, aby konkurenceschopné 

i zůstaly. Jako trh se 450 miliony obyvatel jsme společně silnější. 

V Evropské unii může s podporou obyvatel dojít k souběžné transformaci, ale pouze tehdy, 

pokud pro tuto transformaci vytvoříme příznivé podmínky. Musíme vysvětlit, že ekologické 

chování se vyplatí jednotlivcům, podnikům i jejich rodinám. 

Ekologické chování nemůže být výsadou těch, kdo si mohou dovolit drahá ekologická auta 

a nákladné energeticky účinné izolační systémy. Nemůžeme vytvořit společenskou propast 

mezi těmi, kdo se ekologicky chovat mohou, a těmi, kdo se tak chovat nemohou, protože je pro 

ně naléhavějším problémem vyjít s penězi. V této otázce nesmíme na nikoho zapomenout. 

Nestane se tak však bez podpory veřejnosti. 

Proto potřebujeme cílené investice s jasně stanoveným účelem a ukazateli výkonnosti. Podniky 

budou do ekologické transformace investovat jen tehdy, pokud to bude z podnikatelského 

hlediska dávat smysl a pokud pro takové chování budou mít pobídky. S jasnými cíli můžeme 

tento proces řídit a zachovat si naši konkurenční výhodu. 

Investice do vedoucího postavení Evropy a investice do strategických technologií, např. do 

solární a větrné energie, tepelných čerpadel a baterií, přinesou užitek nám všem. Musíme se 

zlepšit, pokud jde o snazší přístup ke stávajícímu financování a omezení byrokracie. A jak jsem 

již řekla dříve, potřebujeme sice rovné podmínky, ale vyhněme se závodům v protekcionismu. 

Potřebujeme také soukromé investice, aby naše malé a střední podniky a startupy zůstaly 

v Evropě. Klíčové je dokončení unie kapitálových trhů, která je stále příliš roztříštěná. 

Evropský parlament je odhodlán efektivně pracovat na návrzích týkajících se trhu s elektřinou, 

průmyslového plánu Zelené dohody, aktu o průmyslu s nulovými čistými emisemi nebo 

evropského aktu o kritických surovinách. 

Pro nás všechny je však důležitá legislativní předvídatelnost. Pokud některé legislativní návrhy 

vzbuzují obavy, musíme o nich včas hovořit, aby bylo možné nalézt pragmatická řešení.  

Velké publicity se dostalo událostem kolem Silicon Valley Bank a Credit Suisse. Náš bankovní 

sektor v eurozóně je odolný. Společně jsme zavedli spolehlivé záruky, abychom bankovní 

sektor v EU chránili. Evropská centrální banka je připravena v případě potřeby zasáhnout, 

zatím se však zdá, že dopad na EU je omezený. 

Prioritou ale zůstává dokončení bankovní unie, aby byla zajištěna větší finanční stabilita, než 

dojde k dalšímu otřesu. 

Pokud jde o otázku migrace, Evropský parlament bude hrát svou úlohu. Jsme připraveni příští 

týden hlasovat, ale žádám, abyste dosáhli výsledků ohledně zbývajících spisů týkajících se 

solidarity. Tím myslím nařízení o řízení azylu a migrace a nařízení o řešení krizových situací 

a zásahů vyšší moci. 



 

 

Takto dosáhneme klíčové rovnováhy, kterou v těchto otázkách potřebujeme a která nám 

umožní: chránit hranice, nabídnout ochranu a důstojnost těm, kdo ji potřebují, efektivně vracet 

ty, kdo nemají na ochranu nárok, a rozbít podnikatelský model obchodníků s lidmi, kteří 

vydělávají na těch nejzranitelnějších.  

Musíme nadále jednat jednotně a zajišťovat více Evropy v těch oblastech, kde je to důležité. 

Více Evropy neznamená, že budou všichni stejní. Lišíme se a jsme na to pyšní. Argumenty 

o tom, že se Evropa snaží, aby byli všichni stejní, jednoduše nejsou pravdivé. Ceníme si naší 

jednoty v rozmanitosti. Chápeme, že musíme činit velké kroky ve velkých otázkách a malé 

kroky v malých otázkách – a není nic většího než otázky, které nám leží na stole dnes. 

Děkuji vám. 

 


